
DE TIJDELIJKE STATEN-GENERAAL

worden gehouden maar van mening dat elke andere oplossing grotere
nadelen met zich bracht, het standpunt huldigden dat, bij gebrek aan
beter, de 'oude' Staten-Generaal na de bevrijding onmiddellijk bijeen-
geroepen moesten worden. Van dat laatste was de koningin die in een
'vernieuwd' Nederland een 'vernieuwd' parlement wenste, een fel te-
genstandster en ook de meeste Londense ministers wezen de als het ware
automatische herleving van het 'oude' parlement af. Maar wat dán?
Daarover waren zij het niet eens geworden - trouwens, de koningin had
geweigerd, enige regeling terzake te ondertekenen. Het gevolg was dat
in Londen in juli '44 slechts een formeel wetsbesluit tot stand was
gekomen, hetwelk inhield dat 'nadere regelen' zouden worden getroffen
'omtrent de voorlopige voorziening in de vertegenwoordigende licha-
men van Rijk, provincie en gemeenten vanaf het tijdstip waarop het
grondgebied des Rijks geheel of gedeeltelijk door de vijand is ontruimd'
- als koninklijk besluit E 60 was dat wetsbesluit op 4 september '44, daags
dus voor 'Dolle Dinsdag', in Londen gepubliceerd.

Ook door de meeste illegale groepen was de automatische herleving
van de 'oude' Staten-Generaal afgewezen - in de bedoelde groepen werd
gemeend dat in dat gevalnieuwe denkbeelden die, naar vertrouwd werd,
onder invloed van de bezetting een brede aanhang hadden gekregen
onder de bevolking, volstrekt onvoldoende tot hun recht zouden komen.
Het was de Trouw-groep geweest die eind '44 aan de andere groepen die
in de Grote Adviescommissie der Illegaliteit vertegenwoordigd waren,
had voorgesteld dat na de bevrijding als adviesinstantie der regering een
Nationale Adviescommissie zou worden opgericht - deze commissie,
aldus de conclusie die bij verder beraad was bereikt, zou, zolang er in het
geheel geen parlement was, als een soort noodparlement kunnen funge-
ren en tevens in de 'oude' Staten-Generaal de lege plaatsen kunnen
invullen die zouden ontstaan doordat sommige leden overleden waren
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en anderen (in de eerste plaats de vier die in '37 de NSB in de Tweede
Kamer waren gaan vertegenwoordigen, maar daarnaast ook niet-NSB'ers
wier gedragingen tijdens de bezetting aanstoot hadden gewekt) uit de
Staten-Generaalmoesten worden geweerd. Evenwel: over de vraag hoe
die Nationale Adviescommissie zou worden samengesteld was men het
in de illegaliteit, toen het westen des lands bevrijd werd, nog niet eens
geworden.

Op dit punt volgde het kabinet-Schermerhorn de denkbeelden die het
Vaderlands Comité (een illegale groep van vooraanstaanden waarin voor-
al Drees een grote rol had gespeeld) ontwikkeld had: van de vier-en-
vijftig leden van de Nationale Adviescommissie werden er achttien


